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- Mari Boine -

«Samieraz abestea
erabaki politikoa da»

Europa iparraldeko kultura samiaren aurpegirik ezagunena izango da ziurrenik Mari Boine
musikaria. Urtetan Norvegiako lehen ministroari publikoki hortzak erakutsi dizkion bakarra.
Bere hizkuntzan abesteagatik hasieran bere herrian ere gaizki ikusi zutena, gaur egun miretsi

egiten du askok. Bilbon emango du kontzertua urriaren 15ean.

1956an jaio zinen. Nolakoa izan zen zure haur-
tzaroa?
Norvegia iparraldean jaioa naiz, Gamehhisn-
jarga herrixkan, Finlandiako mugatik gertu.
Askatasun handia gogoratzen dut, espazio
zabalak edonon. Izokina arrantzatzen
genuen, masustak bildu... Ez genuen autorik,
txalupa txiki bat baizik, ibai batetik gertu bizi
ginelako. Neguan berriz, zaldia erabiltzen
genuen alde batetik bestera joateko paisaia
elurtuetan. Esan liteke ipuin batean bezala
bizi ginela. Baina horrekin batera, zorrozta-
sun handia genuen, gurasoak oso erlijiosoak
baikenituen eta samiak izan arren, gure ohitu-
rekin lotutako gauza asko begi txarrez ikus-
ten zituzten.

Samieraz hitz egiten zenuten.
Etxean beti samieraz hitz egiten genuen, hori
zen gure hizkuntza. Aitona-amonek apenas
zekiten hitzik norvegieraz, eta gurasoek ere
ez zuten sekula oso ongi ikasi. Horregatik,
etxetik kanpo norvegieraz hasten zirenean,
lotsatu egiten nintzen.

Nolakoa zen sami haur batentzat eskola norve-
giar batera joatea?
Barnealdean eskola ez zen kostaldean bezain
gogorra. Eskola guztiak norvegieraz izan
arren, samieraz hitz egin genezakeen. Denok
ginen samiak, zenbait irakasleren seme-alaba
norvegiarrak kenduta, pare bat gehien jota,
baina ez dut gehiegi gogoratzen aro hori.
Kostaldeko eskola gogorragoa zen eta siste-
ma bera bideratua zegoen samiok sami izaera
galdu eta norvegiar bilakatzera. Gure hizkun-
tza debekatuta zegoen, eta samieraz hitz egi-
ten zutenak jo egiten zituzten. Historia ere,
Norvegiako historia bakarrik irakasten zuten.
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Oso plangintza arrakastatsua izan zen eta
denbora gutxian jendeak bere iragana ahaztea
lortu zuten. Guraso askok, hainbeste sufritu
zuten eskola garaian, ezen haurrei ez zieten
ezer azaldu beren jatorriaz. Hala, ehuneko
handi bat norvegiar bilakatu zen.

Sami izaeraz lotsatu eta norvegiar bilakatu
nahi izan zenuen gaztaroan zuk ere.
Bai. Eskolaren eragina izan zen hori. Kultura
samia gutxiesten irakasten ziguten. “Norbait
izan nahi baduzu, norvegiarra izan behar
duzu” zen eskolatik ateratzen ginenean
buruan sartuta genuen ideia. Samiak ginen
eta norvegieraz hitz egiten genuen.

Haurrari zure hizkuntza ez zenion irakatsi.
Lehen  haurra izan nuenean norvegieraz hitz
egiten nion, eta ezer arrarorik sentitu gabe
gainera. Zeharo burugarbituta nengoen.
Bigarrenari bai. Eta lehenari beranduago,
baina irakatsi nion.

Noiz eta nola eman zenion buelta ideia horri?
Irakasle ikasketak egiten hasi nintzenean,
gure historia irakurtzen hasi nintzen. Urte
beroak ziren horiek, ia lehen aldiz politikoki
borrokan hasi baikinen Saapmi-n, Alta ibaian
Norvegiako Gobernuak egin nahi zuen urte-
giaren aurka. Hedabideetan asko hitz egiten
zen guri buruz, eta lehen aldiz hasi nintzen
nire buruari galdetzen: “Zergatik lotsatzen
gara samiak izateaz?”. Galdera horrekin hasi
nintzen aldatzen.

Musikak izan al zuen garrantzirik prozesuan?
Bai. Lehen oso lotsatia nintzen. Abesten has-
tean, seguruago sentitzen hasi nintzen bizi-
tzan. Sendagaia bezala zen, batez ere nire hiz-
kuntzan abesten hasi nintzenean. Musika
terapia izan da niretzat hamabost urtez.

Musikarako zaletasuna non sortu zitzaizun?
Irakasle batek deskubritu zidan eta pianoa
jotzen irakatsi. Gure aita oso gogorra zen eta
ez zidan kontzertu edo antzerkietara joaten
uzten, hain zen hertsia Elizaren sinesmene-
tan. Azkenean, irakasle hau aitarekin hitz egi-
tera joan zen, alabari kontzertuetara joaten
utz ziezaion eskatzera.

Nola erantzun zuen jendeak emakume bat
samieraz abesten entzutean?
Gogoan dut behin gizon bat etorri zitzaidala,
50 bat urtekoa. Edanari emana egoten zen beti
gizajoa. Eskolako umilazioei buruz egina nuen
kantu hura entzun zuenean, nigana etorri eta
esan zidan: “Niri buruz abesten ari zara”. Hor
konturatu nintzen jende askoren sentimen-
duak islatzen hasi nintzela eta garrantzitsua
zela guretzat horiek adieraztea. Gurasoek ez
zuten nahi nik horrelako letrak abestea, abesti
erlijiosoak nahi zituzten. Baina nire abestiak
politikoki oso konprometituak ziren, eta zen-
baitek nirekin hitz egiteari ere utzi zioten.

Samiek?
Bai, batez ere samiek. “Nolatan ez duzu nor-
vegieraz abesten?”, esaten zidaten. Horratx
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egoeraren larritasuna, samiak norvegieraz
abesteko esaten.

Nola lortu zenuen aurkako iritziak aldeko bihur-
tzea?
Nire ahotsa arma bat bezala zen, bihotzak
irekitzen nituen. Dena den, hasieratik argi
nuen kanpora joan behar nuela, han arrakasta
lortu, gero etxera itzuli eta onartua izateko.
Hori da egin nuena. Hala ere, beti izan dut
talde baten babesa, pixkana handitzen joan
dena. Arrakasta musikaren munduan hasi eta
20 urtera etorri zen.

Orain letra politikoak utzi eta musika espirituala-
goa egiten duzu. Nahita hartutako erabakia al da?
Bai, oso argi adierazi izan dudalako nire iritzi
politikoa, eta abesti horiek hor geratu dira,

entzun nahi dituenarentzat. Ezin naiz aritu
behin eta berriz nire desadostasuna adieraz-
ten. Denek dakite zer pentsatzen dudan
samion egoeraz. Orain gure arbasoen txama-
nismoari lotutako musika bilatzen saiatzen
naiz. Horrek eragin handiagoa du kantu poli-
tikoak abesteak baino. Samieraz abestea jarre-
ra politikoa da eta txamanismoa eredu duen
kantagintza egitea ere jarrera politikoa da.
Norvegian geroz eta jende gehiagok ulertzen
du nik egiten dudana eta geroz eta jende
gehiago ohartzen da samiok bizi dugun egoe-
raz. Iaz zenbait sari irabazi nituen eta oso
errespetatua sentitzen naiz.

Zure musikan danborrak indar handia du.
Kristautasunaren izenean etorritako misiola-
riek populazioan zabaldu zuten danborrek
deabruaren soinua egiten zutela, eta benetan
lortu zuten mezua zabaltzea, lehen hain sus-
traitua zegoen instrumentua ia desagertzerai-
no. Baina musika egiten hasi nintzenean, nire
buruari esan nion benetan samion kultura
leial islatuko banuen, danbor-hotsa erabiltzen
ikasi behar nuela. Erabaki hau oso eztabaida-
tua izan zen bere garaian, kristautasunak era-
bat garbitu baitzien burua samiei. Abesti tra-
dizionalak deabruarenak zirela uste zuten eta
adibidez, nire ama oso atsekabetuta zegoen
kantu batzuetan danborra erabiltzen hasi nin-
tzenean. Horregatik diot, benetan dela politi-
koa hori erabiltzea. “Ez dut zuen gezurretan
sinetsi nahi, nire jendeari burua garbitu dio-
zue, baina musika hau egiten dut diozuena
gezurra dela erakutsi nahian”, esateko modua
da. Norvegiako Gobernuari gure kultura
errespetatzeko eskatzea baino indartsuagoa
da kantuetan danborra erabiltzea.

“Nire kulturaz lotsatzera heldu
izan naiz, hori baino gauza

okerragorik ez dago”

-
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“Zango bat antzinako munduan eta bestea
mundu modernoan ditudala sentitzen naiz”,
esan izan duzu. Ez al da zoragarria?
Orain bai. Nire kulturaz lotsatzen nintze-
nean –ez nekielako zer zen ere–, orduan
gogorra zen, mundu modernoko kide izan
nahi nuelako. Egun, indartsu sentitzen naiz,
kultura ezberdinetara jotzeko giltzak dituda-
lako. Nire kulturaz harro nago, baina baita
Mendebaldeko kulturaz ere,
asko erakutsi didalako.

Hego Amerikako instrumentuak
erabiltzen dituzu, Afrikako dan-
borrak, samieraz abesten duzu...
Zapalduen ahotsa dirudizu.
Badakit zer den zapaldua izatea. Nire kultu-
raz lotsatzera heldu izan naiz eta hori baino
gauza okerragorik ez dago. Jendeak ezin due-
nean den bezala arnasa hartu, zapalduta dago.
Horregatik egoera berdinean dauden herrie-
kiko elkartasuna erakusten saiatzen naiz.

Behin eta berriz erronka bota zenion Norvegia-
ko lehen ministroari sami herriari barkamena
eska ziezaion egindako kalte guztiagatik. Azke-
nean, 1995ean, eskatu egin zuen. Nola gogo-
ratzen duzu une hura?
Garaipena izan zen. Atzera begiratzen duda-
nean nire buruari esaten diot: “Nondik atera
nuen kemen hori guztia?”. Bihotzarekin min-
tzatzen ari nintzen. Gure herriaren historia
ikasi nuenean ohartu nintzen nolako prepo-
tentziaz jokatu zuten norvegiarrek gurekin,
eta publikoki lehen ministroari zuzentzeko
beharra sentitu nuen.

Eskandinavian jende asko ibiltzen da
Hego Amerikako herrien eskubideen alde
borrokan, baina mezu argia zen: “Begiratu
zuen atzeko lorategira!”. Norvegiarrentzat
oso deserosoa zen, munduaren aurrean elkar-
tasun mezuz ahoa betetzen baitzuten eta bat-
batean emakume sami batek ispilua muturren
aurrean jarri eta esan zien: “Begira zer egiten

ari zareten han goian”. Baina batera hezten
joan garela uste dut, denok batera.

Eta nola sentitzen zara mundu globalizatu
honetan hain kultura zaharraren enbaxadore
izaki?
Oso harro. Hain zaharra da gure kultura...
Norvegiarrei esaten diet: “Ez gaituzue zain-
du behar pena ematen dizuegulako, zuena

ere baden kultura aberatsa
delako baizik”. Euskaldunena,
hegoamerikarrena... nolabait
mantentzea lortu dugun altxo-
rra da, milaka urtez. Jakinduria
dago gure hizkuntzetan. Han-
dienek ere kultura txiki zaha-

rrak baloratuko dituzten egunarekin egiten
dut amets.

Urriaren 15ean Bilbon kontzertua eskainiko
duzu. Bigarren kontzertua da Euskal Herrian
denbora gutxian...
Kontatzen ari naizen historia bera pairatu
duzue zuek ere, eta ongi dakizue zertaz ari
naizen. Norvegian bizi nintzenean eta ez
nekienean mundu osoan antzeko egoeretan
jendea zegoela, zailagoa zen borroka. Baina
beste kultura batzuekin, beste jende batzue-
kin konektatzen duzunean, errazagoa da bizi-
tza. Horregatik da ezinbestekoa kulturen
artean elkar ezagutu eta esperientziak truka-
tzea.

Pozik al zaude egungo sami kulturaren egoera-
rekin?
Batzuetan ezkorra naiz, anglo-amerikarren
kulturaren makinaria guztia martxan jartzen
dutenean, kultura komertziala eta materia-
lista. Baina beste batzuetan nire burua
gauza txikiei begiratzera behartzen dut.
Nire iloba samieraz mintzatzen da, eta hori
oso polita da. Gauza positiboei begiratzen
jarraitu nahi dut hil arte, ez dut hil aurretik
hil nahi. n

“Nire ahotsa arma bat bezala zen,
bihotzak irekitzen nituen”
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